

Eleonora BOTTINI

Curriculum Vitae

Professor of Public Law
University of Caen Normandy
Codirector of the Caen Institute of Legal Research

January 27th, 2023

RESEARCH INTERESTS

Comparative Constitutional Law; Philosophy of Law; Legal Theory; French Public Law; Jurisprudence; Legal reasoning; Comparative Methodology.

EDUCATION

- | | |
|-------------|---|
| 2008 – 2014 | <p>PhD in Public Law
Paris Nanterre University</p> <p>Doctoral Dissertation: <i>Constitutional sanction. Study of a doctrinal argument</i> (passed with distinction)
Supervisor: Olivier CAYLA (École des Hautes Études en Sciences Sociales, Paris)
Examination committee: Pasquale PASQUINO, Nicole BELLOUBET, Denys de BECHILLON, Jean-Marie DENQUIN</p> |
| 2007 – 2008 | <p>Master in Legal Theory
École des Hautes Études en Sciences Sociales (EHESS) & Paris Nanterre University</p> <p>Dissertation: <i>The Concept of Sanction in Kelsen's pure doctrine of Law</i>
Supervisor: Olivier CAYLA (École des Hautes Études en Sciences Sociales)
Related Courses: Philosophy of Law, Jurisprudence, International Public Law, Law and Technology, Theory of Constitutional Law</p> |
| 2006 – 2008 | <p>Master in History and Political Theory (specialty <i>Political Thinking</i>)
Sciences Po Paris</p> <p>Dissertation: <i>International Sanction seen by Legal Positivism and Political Realism</i>
Supervisor: Frédéric GROS (Sciences Po Paris)
Related Courses: Introduction to Political Science, Theory of Democracy, Liberal and Anti-Liberal Political Philosophy, Theories of Nationalism and Multiculturalism, Philosophy of Law, Philosophical Approaches to Totalitarianism.</p> |
| 2003 – 2006 | <p>Bachelor in Legal Philosophy
University Vita-Salute San Raffaele – Milan</p> |

Dissertation: *Terrorism and the international order*
Supervisor: Guido ROSSI (Bocconi Law School, Milan)

ACADEMIC POSITIONS

Spring 2023	University of Connecticut Martin-Flynn Global Professor of Law
Since 2018	University of Caen Normandy Full Professor of Public Law (<i>Professeure agrégée de droit public</i>)
Fall 2017	Columbia Law School Alliance Visiting Professor of Law
2015 – 2018	Sorbonne Law School Associate Professor of Public Law (<i>Maître de conférences en droit public</i>)
2013 – 2015	Italian Constitutional Court Researcher in French and Comparative Law with the Studies and Research Department
2008 – 2013	Paris Nanterre University PhD candidate in Public Law and Teaching Fellow

HONOURS, DISTINCTIONS, MEMBERSHIPS & FELLOWSHIPS

HONOURS AND AWARDS

2018	“Agrégation”, Public Law (ranking 15/23) - French Ministry of Higher Education
2018	Alliance Joint Research Project grant (10.000 USD) – Alliance Program, Columbia University
2015	National Scientific Habilitation as Associate Professor – Conseil national des universités
2015	Dissertation Award (<i>prix de thèse</i>) Dalloz 2015 Dissertation Award (<i>prix de thèse</i>) Paul Deschanel - Chancellerie des universités de Paris
2008-2011	PhD Fellowship - French Ministry of Higher Education

MEMBERSHIPS

- Société de législation comparée – member since 2023
- Institut caennais de recherche juridique (ICREJ) – University of Caen Normandy – codirector and member (since 2022)
- Centre de recherche sur les droits fondamentaux et les évolutions du droit (CRDFED) – University of Caen Normandy – member (2018-2022) and director (2020-2022)
- Institut des Sciences Juridique et Philosophique de la Sorbonne – associate member (since 2015)
- Institut Michel Villey (Paris 2 Panthéon-Assas University) – associate member (since 2019)
- Centre de théorie et analyse du droit (Paris Nanterre University) – associate member (since 2008)
- Association française de droit constitutionnel - AFDC – member (since 2017)

- Société française de philosophie – SFPJ – member and adjunct secretary general (since 2017)
- International Society of Public Law (ICON-S) – member (since 2019)

ACADEMIC INTERNATIONAL EXCHANGES

- Martin-Flynn Global Professor of Law – University of Connecticut (2023, 1 semester)
- Kathleen Fitzpatrick Research Fellow - Melbourne Law School (2019, 2 months)
- Alliance Visiting Professor - Columbia Law School (2017, 6 months)
- Erasmus Teachers Exchange - University of Naples Federico II, Italy (2016, 3 weeks)

ACADEMIC PUBLICATIONS

WORKS-IN-PROGRESS

- “Comparing paradoxes. States of emergency in Europe and their inconsistencies” (article sent to law journals for peer review)
- “Modernizing Constitutions. A comparative analysis of justifications for constitutional reforms (paper presented at the University of Melbourne – 2019; and at the University of Austin Texas – 2020)

BOOKS (MONOGRAPH & EDITED VOLUMES)

1. *Nouveaux regards sur des modèles classiques de démocratie constitutionnelle* (with B. Harcourt, R. M. Kiesow & P. Pasquino), Paris, Mare et Martin, coll. « Néo ou rétro constitutionnalismes ? (R)évolutions des démocraties constitutionnelles (1989-2015) », 2019.
2. *La sanction constitutionnelle. Étude d'un argument doctrinal*, Paris, Dalloz, 2016, 700 p.
3. *Usages de l'interdisciplinarité en droit* (with P. Brunet & L. Zevounou, eds.), Paris, Presses Universitaires de Paris Ouest, 2014, 220 p.

JOURNAL ARTICLES (PEER REVIEWED)

1. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) (juillet 2021-décembre 2021) » (with A. Basset), *Titre VII. La revue du Conseil constitutionnel*, n° 8, April 2022.
2. « [Comprendre les révolutions en droit](#) : M. Gren, Le changement de paradigme constitutionnel. Étude comparée du passage de la suprématie législative à la suprématie constitutionnelle en France, en Israël et au Royaume-Uni (2019) », *Jus Politicum. Revue de droit politique*, n° 27, January 2022, 14p.
3. « [Le juge et le poulailler](#). Présidentielles américaines et contrôle des élections démocratiques », *Grief. Revue sur les mondes du droit*, n°8/2, 2021, p. 35-48.
4. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) (janvier 2021-juin 2021) » (with A. Basset), *Titre VII. La revue du Conseil constitutionnel*, n° 7, October 2021.
5. « Juger les responsables politiques en période d'urgence. Retour sur un casse-tête des régimes parlementaires », *Revue de droit public*, numéro spécial « Les états d'urgence », October 2021.
6. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) (juillet 2020-décembre 2020) » (with A. Basset), *Titre VII. La revue du Conseil constitutionnel*, n° 6, April 2021.
7. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) (janvier 2020-juin 2020) » (with A. Basset), *Titre VII. La revue du Conseil constitutionnel*, n° 5, October 2020.
8. « [Le droit politique et le dépassement de la sanction en droit constitutionnel](#) », *Jus Politicum. Revue de droit politique*, n° 24, May 2020.

9. « [Constitutional customary law and sanction: an antinomy?](#) », *Noesis*, n° 34, Spring 2020, p. 143-158.
10. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) » (with A. Basset), *Titre VII*, n° 3, October 2019.
11. « [Chronique de droit constitutionnel comparé](#) (juillet 2019-décembre 2019) » (avec A. Basset), *Titre VII. La revue du Conseil constitutionnel*, n° 4, April 2020.
12. « Juger les élections par les élus. Le contentieux électoral parlementaire », *Annuaire international de justice constitutionnelle*, n° XXXIV/2018, p. 35-45.
13. « [L'intervention du juge constitutionnel dans l'exercice du pouvoir constituant](#) », *Jus Politicum. Revue de droit politique*, n° 18, July 2017.
14. « [Le juge et la \(ré\)définition de la démocratie : l'arrêt n° 1/2014 de la Cour constitutionnelle italienne](#) », *Jus Politicum. Revue de droit politique*, n° 13, December 2014; and printed in vol. VII, *Jus Politicum*, Paris, Dalloz, June 2015, p. 247-271.
15. « Le mariage homosexuel en Italie » (with I. Boucobza), *Annuaire international de justice constitutionnelle*, XXX-2014, in « Études », p. 135-144.
16. « [Que reste-t-il du mariage après le changement de sexe d'un conjoint ?](#) » (with S. Pasetto), *Revue des droits de l'homme*, Actualités Droits-Libertés, August 5, 2014.
17. « [Un droit sans force \(normative\) est-il un droit en crise ? Pour une analyse critique du concept de force normative](#) », *Les Cahiers de l'Unité du droit*, n° 1, octobre 2011, p. 22-32.
18. « Immigration illégale et secours en mer : analyse d'un conflit juridique », *Annuaire du Droit de la Mer*, tome n° 15, 2010, p. 249-261.
19. « [Is Juridicizing Female Genital Mutilation an Effective Way of Eliminating it ? Western Democracies facing the Violation of Female Integrity and Dignity: illegal FGM as an Integration Problem](#) », *Iura Gentium. Journal of Philosophy of International Law and Global Politics*, vol. V, n° 1, 2009.

CHAPTERS IN EDITED VOLUMES

1. « L'ultime recours. La Cour constitutionnelle italienne au secours de la démocratie ? », in *La démocratie illibérale en droit constitutionnel*, forthcoming, 2023.
2. « Juger la séparation des pouvoirs en temps de crise sanitaire : les cours suprêmes face à leur propre rôle », in X. Philippe, X. Duprè de Boulois, *Gouverner et juger en période de crise*, Mare et Martin, 2023, p. 303-320.
3. « [France](#) », in L. R. Barroso & R. Albert (eds), *The International Review of Constitutional Reform – 2020*, p. 112-116, SSRN 2021.
4. « La longue recherche de gouvernabilité. Le système électoral italien et ses insuffisances dans la formation des majorités », in J. Thomas et J.-P. Derosier (eds), *Construire des majorités*, Mare et Martin, coll. « Droit public », 2021, p. 157-172.
5. « Le contentieux constitutionnel de la concurrence ou le refus d'engagement du Conseil constitutionnel », in G. Godiveau (ed), *La systématique des contentieux concurrence en Europe*, Larcier-Bruylant, 2021, p. 241-256.
6. « La volonté générale à l'épreuve de la réclamation », in D. Rousseau (ed.), *Réclamer en démocratie*, Mare et Martin, 2020.
7. « La construction de principes de procédure administrative (globale) par des personnes privées : le cas de l'ICANN », in P. Gonod & H. Ascensio (eds.), *Les principes communs de la procédure administrative. Essai d'identification*, Paris, Mare et Martin, 2019, p. 41-60.
8. « La construction d'un modèle italien de justice constitutionnelle dans le contexte global », in E. Bottini, B. Harcourt, P. Pasquino et O. Pfersmann (eds.), *Nouveaux regards sur des modèles classiques de démocratie constitutionnelle*, Paris, Mare et Martin, coll. « Néo ou rétro constitutionnalismes ? (R)évolutions des démocraties constitutionnelles (1989-2015) », 2019, p. 219-318.

9. « Comparer les états d'urgence en Europe », in S. Henneville-Vauchez (ed.), *Ce qui reste(ra) toujours de l'urgence*, Paris, LGDJ, 2018, p. 49-67.
10. « La doctrine étrangère dans le travail de la Cour constitutionnelle italienne : un silence parlant ? », in P. Passaglia (ed.), *I rapporti tra la giurisprudenza costituzionale e la dottrina*, Editoriale Scientifica, Napoli, 2016, p. 417-442.
11. « La violence du droit entre moyen légitime et contradiction dans les termes : une réflexion sur la sanction juridique à partir de Thomas Hobbes », in R. Brett, G. Delmas, A. Michel, N. Wagner (eds.), *Violence et droit*, Paris, L'Harmattan, 2012, p. 17-34.
12. « Sanction's polysemic nature and the Europeanization of juridical sanctions », in T. Freixes, J. C. Remotti, D. Marrani et al. (eds.), *La gouvernance multi-level : penser l'enchevêtrement*, Fernelmont, E.M.E. éditions, coll. « De Lege Ferenda », 2011, p. 55-69.
13. « Le "comme si" de l'acte sexuel dans le lien de filiation : une fiction juridique à effacer ? », in S. M. Maffesoli, S. Robbe, G. Delmas (eds.), *Le traitement juridique du sexe*, Paris, L'Harmattan, 2010, p. 49-64.

BLOG POSTS; BOOK REVIEWS; EDITORIALS; MEDIAS

1. « [Constitutional? Perhaps. Democratic? Not so much](#) », *Verfassungsblog*, March 27th 2023.
2. « [Des vertus de l'instabilité politique en Italie](#) », *The Conversation*, November 2nd 2022.
3. Podcast "Constitutional café", [Episode 3](#) "Landmark Judgments, Constitutional Revolutions and Comparative Constitutional Law", hosted by Erika Arban, with Yaniv Zoznai, *IACL-IADC Blog*, avril 2022.
4. « [Réviser la constitution par référendum](#) : la pratique peut-elle contredire le texte ? » (with Charlotte Girard), *The Conversation*, April 19th 2022.
5. « [Guest Editor's Introduction : Constitutional Landmark Judgments in the MENA region](#) », *IACL-IADC Blog*, June 15th 2021.
6. « [Book Review: Eleonora Bottini on "Italian Populism and Constitutional Law. Strategies, Conflicts and Dilemmas" \(Giacomo Delledonne, Giuseppe Martinico, Matteo Monti, Fabio Pacini, eds.\)](#) », *ICONnect Blog*, April 24th 2021.
7. « [Éditorial. La vulnérabilité](#) » (with Jean-Manuel Larralde), *Cahiers de la recherche sur les droits fondamentaux*, n° 18/2020, p. 7-8.
8. « Donald Trump peut-il encore remporter l'élection présidentielle au tribunal ? », *Le Monde*, November 12th 2020.
9. « [Une non-réforme constitutionnelle : le référendum italien pour la réduction du nombre de parlementaires](#) », *JP Blog*, October 12th 2020.
10. « [Book Review of Bruce Ackerman, Revolutionary Constitutions. Charismatic Leaders and the Rule of Law](#), Yale University Press, 2019 », *Modern Law Review*, vol. 83, issue 5, p. 1108-1112, September 2020 (with E. Arban & D. Samararatne).
11. « [Guest Editor's Introduction : Constitutional Landmark Judgments in Central and South America](#) », *IACL-IADC Blog*, July 9th 2020.
12. « [Guest Editor's Introduction: Constitutional Landmark Judgments in the Commonwealth](#) », *IACL-IADC Blog*, December 3rd 2019.
13. « [Éditorial](#) », *Titre VII*, n° 3, October 2019.
14. « [Who is Afraid of the Constitutional Convention? The Rejection of Constitutional Change in the State of New York](#) », *ICONnect Blog*, November 22nd 2017.
15. « [Qui a peur de l'assemblée constituante ? Le référendum sur la constitutionnelle convention de l'État de New York](#) », *JP Blog*, November 15th 2017.
16. « Compte rendu de TEGA Diletti, *I diritti in crisi*, Milan, Giuffrè, 2012, 214 p. », *Droit et Société*, « Lu pour vous », n° 87, 2014/2, p. 556-559.

TRANSLATIONS

- *Radicaliser la démocratie. Propositions pour une refondation*, Seuil, 2015, 240 p., by Dominique ROUSSEAU, translated from French to Italian, Edizioni Scientifiche Italiane, Naples, 2016.
- « La mère, le fils et la plaque chauffante » by Olivier CAYLA, translated from French to Italian, published in G. Resta & V. Zeno-Zencovich (eds.), *Riparare Risarcire Ricordare. Un dialogo tra storici e giuristi*, Editoriale Scientifica, Naples, 2012, p. 475-496.
- « L'educazione ai diritti umani. L'esperienza italiana » by Maria Cristina DE CICCIO, translated from Italian to French, published in V. Champeil-Desplats (eds.), *Pédagogie et droits de l'homme*, Paris, Presses Universitaires de Paris Ouest, 2014, p. 245-251.
- « La famiglia » by Maria Rosaria MARELLA & Giovanni MARINI, translated from Italian to French, published in M. Troper & D. Chagnollaud (eds.), *Traité international de Droit constitutionnel*, tome 3 : « Suprématie de la Constitution », Paris, Dalloz, 2012, p. 479-528.
- « Regimi politici » by Giuseppe DE VERGOTTINI, translated from Italian to French, published in M. Troper & D. Chagnollaud (eds.), *Traité international de Droit constitutionnel*, tome 2 : « Distribution des pouvoirs », Paris, Dalloz, 2012, p. 113-158.
- « Teoria dei diritti fondamentali » by Luigi FERRAJOLI, translated from Italian to French, published in M. Troper & D. Chagnollaud (eds.), *Traité international de Droit constitutionnel*, tome 3 : « Suprématie de la Constitution », Paris, Dalloz, 2012, p. 209-232.

INVITED AND PEER-SELECTED PRESENTATIONS

2023

- « Constitutional Landmark Judgments: a tell-tale sign of constitutional transformation? », *Global Summit on Constitutionalism*, University of Austin Texas (March 2023)
- « Les conceptions de la constitution du constitutionnalisme populaire », conference on *Constitutionnalisme populaire et justice constitutionnelle*, University of Rouen (January 2023)

2022

- « The judicialization of elections by European constitutional courts », *World Constitutional Law Congress*, University of Johannesburg, (December 2022)
- « Comparative constitutional studies: different approaches », *III European Constitutional Law Schmooze*, University of Milan, (October 2022)
- « Constitutionnalisme populaire et sanction constitutionnelle », *Rencontre de la Société française de philosophie juridique et politique (SFPJ)*, Toulouse University, (September 2022)
- Roundtable on David Law (dir.), “Constitutionalism in context” (CUP, 2022), Sorbonne Constitutions et Libertés, ISJPS, Paris 1 Panthéon Sorbonne University (July 2022)
- « Judging crisis in the UK : the hybrid formula of public inquiries », presentation at the annual congress of the *International association of public law (ICON-S)*, Wroclaw (Poland) (July 2022)
- « Rapport de synthèse », conference on *Les droits fondamentaux : quels enjeux pour le Parlement ?*, Aix Marseille University, (Juin 2022)
- « Les concepts juridiques. Comment le droit rencontre le monde », roundtable on Jean-Marie Denquin's book, Paris Nanterre University (June 2022)
- « Propos conclusifs », conference on *La jeune recherche face aux choix de méthodologies juridiques*, Université Paris Est Créteil (June 2022)

2021

- Roundtable on Adrienne Stone, *Open Minds. Academic freedom and freedom of speech in Australia* (2021), CRDFED Université de Caen et MIL Paris Créteil, (December 2021)

- Roundtable on Tarun Khaitan, « Balancing Accountability and Effectiveness. A Case for Moderatefd Parliamentarism », SFPJ & Institut Villey (May 2021)
- « L’ultime recours. La Cour constitutionnelle italienne au secours de la démocratie ? », conference on *La démocratie illibérale en droit constitutionnel*, CERCLE, University of Bordeaux (April 2021)
- « Cryptonationalisme et droit constitutionnel compare », conference of the Sorbonne Student Law Review, Sorbonne Law School (February 2021)
- « Landmark Judgments: a useful concept for comparative legal scholars? », *The Global Summit on the future of constitutionalism*, University of Texas Austin (January 2021)

2020

- « Les usages du droit comparé par les institutions françaises. Propos introductifs », *2^e Rencontre annuelle du Centre de droit comparé et internationalisation du droit*, Sorbonne Law School (December 2020)
- Virtual roundtable on H. Muir Watt, *Discours sur les méthodes du droit international privé*, 2019, organized by the French Society of Legal Philosophy (December 2020)
- « La democrazia francese e lo stato di emergenza sanitaria », presentation at the Doctoral School of the University of Pisa (Italy) (June 2020)
- « [La réaction juridique italienne face à la crise sanitaire du COVID-19](#) », virtual conference on *Covid et droit* (March 2020)
- « Le concept de vulnérabilité en droit », conference on *Vulnérabilités*, University of Caen Normandy (February 2020)
- « Les réformes récentes du système électoral et leurs conséquences sur les institutions italiennes », conference on *Construire des majorités*, University of Rouen (January 2020)
- “Modernizing Constitutions. A comparative analysis of justifications for constitutional reforms” [in English], conference on *Constitutional-Making and Constitutional Change*, University of Texas in Austin (January 2020)

2019

- « Le contentieux constitutionnel de la concurrence », conference on *La systématique des contentieux concurrence en Europe*, Université de Caen Normandie (November 2019)
- « Interroger les liens entre populisme et démocratie », conference on *Raviver la démocratie*, Université Paris Est Créteil (October 2019)
- « Le Droit politique, un dépassement de la sanction constitutionnelle ? », conference on *Le droit politique face à la Ve République*, Université Paris II Panthéon-Assas (June 2019)
- « Démocratie électorale et démocratie constitutionnelle : influences réciproques en droit comparé », conference on *Les systèmes électoraux et la démocratie au XXI^{ème} siècle : quelles évolutions possibles ?*, Université de Caen Normandie (March 2019)

2018

- « *Acte politique and constitutional review* » [in English], conference on *Judicial Review and Electoral Law*, Bocconi University, Milan (November 2018)
- « L’Union européenne et les dimensions constitutionnelles de la paix », conference on *L’Union européenne et la paix*, Université de Caen Normandie (November 2018)
- « Comparative Law Services in Supreme and Constitutional Courts and their impact on constitutional reasoning. Starting a new project » [in English], workshop on *Constitutional Reasoning* at the 10th World Conference of Constitutional Law (IACL-AIDC), SKK University of Seoul (June 2018)

- Roundtable « Counterrevolutions and states of emergency [in French] », conference on *Contrerévolutions et contreinsurrections*, École des Hautes Études en Sciences Sociales (June 2018)
- « Constitutional customary Law and sanction: an antinomy? » [in English], conference on *Customary Law*, University of Nice (May 2018)
- « The state of emergency in comparative law [in French] », conference on *Ce qui reste(ra) toujours de l'urgence*, Paris Nanterre University (April 2018)
- « La construction de principes de procédure administrative (globale) par des personnes privées : le cas de l'ICANN », conference on *Les principes communs de la procédure administrative : essai d'identification*, Paris 1 Panthéon-Sorbonne University (April 2018)
- « European Emergency Law » [in English], *American Society of Comparative Law Works in Progress Workshop*, Princeton University (February 2018)

2017

- « States of Emergency: The Constitutional Regime in France, Italy, Germany, Spain, the United Kingdom, Belgium and Turkey » [in English], extra-seminar of *Uprising 13/13*, Columbia Center for Contemporary Critical Thought, Columbia University (October 2017)
- « Le système constitutionnel entre prétention à la normalité et recherche de spécificité », Faculty Workshop, University of Rouen (January 2017)

2016

- « L'état d'urgence en France : raisons et perspectives d'un an de mesures administratives d'urgence » [in Italian], University of Naples Federico II (November 2016)
- Roundtable « Radicalizing democracy. Proposals for a new foundation [in Italian] », University of Naples Federico II (November 2016)
- « Le droit comparé et la Cour constitutionnelle italienne », conference on *Le droit comparé : de la périphérie au centre*, University of La Rochelle (September 2016)

2015

- « The constitutional reform in Italy: recent developments and future prospects » [in English], discussion with the Italian Minister Maria Elena Boschi, Sorbonne Law School (November 2015).
- « Foreign Doctrine and the Italian Constitutional Court [in French] », conference on *Les rapports entre la juridiction constitutionnelle et la doctrine*, University of Pisa (March 2015)
- « Constitutional Sanction: a fundamental object of the constitutionalist debate. The Italian case study [in French] », workshop on *Constitution, État, Démocratie*, École des Hautes Études en Sciences Sociales, Paris (February 2015)

2009-2014

- « To be the only one or to follow the path of many. The tension in the arguments for and against constitutional comparison » [in English], *Post-graduate and early career conference 2014*, UCL Laws, London (November 2014)
- « Normativity in the use of comparative law by constitutional courts [in Italian] », contribution for the *IV Colloquio biennale dei giovani comparatisti* of the Italian Association of Comparative Law, Università Europea di Roma (May 2014)
- « Constitutional sanction of Fundamental Rights [in French] », Legal Theory Seminar *Casuistique juridique* (Centre d'Étude des Normes Juridiques Yan Thomas and École Nationale de la Magistrature) (December 2011).
- « Violence in Law between legitimate mean and contradiction in terms: a reflexion on juridical sanction in Thomas Hobbes's philosophy [in French] », Post-graduate Conference on *Law and Violence*, Paris-Sud University (November 2011).

- « The normativity of Constitution between political and juridical sanction [in Italian] », Philosophy of Law Workshop, Bocconi Law School, Milan (May 2011).
- « Sanction's polysemic nature and the Europeanization of juridical sanctions » [in English], Conference on *Legal systems, Globalization, Multi-level and Euro-Med relations*, Universitat Autònoma de Barcelona (January 2011).
- « Does the Absence of a Normative Force means a Law in Crisis? Reflections on Normativity and Obligation: Analogies and Differences [in French] », Political and Juridical Studies PhD Seminar, Paris Nanterre University (May 2010).
- « Illegal Immigration and Sea Rescue: a Conflict between Two Norms? Mediterranean Countries facing Immigrants Coming from the Sea [in French] », conference on *Men and the Sea. From the Rhône to the Gulf of Genoa*, University of Nice (May 2010).
- « The Metaphor of the Sexual Act in Filiation: a Juridical Fiction to Overstep? [in French] », conference on *Legal Treatment of Sex*, Paris-Sud University (November 2009).
- « Kelsen's Idea of Sanction: a Normative Index for Positive Law? [in French] », Legal Theory PhD Seminar, Paris Nanterre University (May 2009).

TEACHING EXPERIENCE

COURSES

- **University of Caen Normandy**
 - Democracy and the rule of law – since 2023
 - Comparative Public Law Litigation – since 2023
 - Constitutional Law - since 2018
 - European Human Rights Law (articles 2 et 3 ECHR) - since 2018
 - Public Finances – 2018-2021
 - Principles of Public Contracts – 2018-2020
 - Democracy in Public Spaces 2018-2019
 - Introduction to law – since 2019
- **Sciences Po Paris (Paris, Reims and Menton campus)**
 - Contemporary Constitutional Law – since 2022
 - Political Institutions [in English] – since 2019
 - Constitutional Law of the Fifth Republic [in English] – since 2020
 - Exploring Current Challenges to Liberal Democracies: Populism and Illiberal Democracy [in English] – since 2019
 - Liberty & Security: modern expressions of an age-old tension – Class of first year students at Sciences Po Reims [in English] - 2017-2019
- **Columbia University in the City of New York**
 - European Emergency Law [in English] – Independent Research Supervision – 2017-2018 (Fall Semester)
- **Sorbonne Law School**
 - Comparative Law of Local Institutions (Master degree) – since 2015
 - Introduction to French and European Law [in English] – since 2016
 - Advanced Constitutional Law Course (Class for the preparation of the French Bar Exam) – 2015-2019
 - Constitutional Law – 2016-2018
 - Public Economic Law – 2015-2018
 - Comparative Family Law (Master degree) – 2015-2018

- International Protection of Human Rights (Master degree) – 2015-2018
- Comparative Law Methods (Master degree) – 2015-2016
- **Paris Nanterre University**
- Constitutional Law (TA) – 2008-2015
- Administrative Law (TA) – 2010-2015
- European Protection of Human Rights (TA) (Master degree) – 2010-2015

PHD THESIS SUPERVISION

- University of Caen Normandy (with Jean-Christophe Le Coustumer), Jérémie Iglesias, « *Les droits de la nature* », since 2021
- Sorbonne Law School (with M. Conan) – Magdalena Marin, « *Recherche comparée autour de l'article 15 de la Déclaration des Droits de l'Homme et du Citoyen : l'obligation constitutionnelle de rendre compte en droits français et américains des Finances publiques* », since 2020
- Sorbonne Law School (with M. Conan) - Rémi Poirot, « *Gouverner les métropoles mondiales: approche comparative Paris, Londres, New York* », since 2019
- University of Caen Normandy (with O. Beaud) - Jean-Baptiste Contargyris, « *Juger les gouvernants en France et en Italie à la Libération* », since 2019

PROFESSIONAL SERVICE

ADMINISTRATIVE ROLES

- Codirector of the Caen Institute for legal research at the University of Caen Normandy (since 2022)
- Director of the Research Centre on Fundamental Rights and the Evolution of the Law at the University of Caen Normandy (2022-2022)
- Nominated adjunct member of the National University Council (Conseil national des universités – CNU) (since 2019)
- Coordinator for the international professors' program at the University of Caen Normandy (since 2019)
- Elected member of the Sorbonne Law School Council (2016-2018)
- Coordinator for international relations and Erasmus students at Sorbonne Law School (2015-2018)

LEGAL JOURNALS SCIENTIFIC COMMITTEE MEMBERSHIPS

- *Grief. Revue sur les mondes du droit* (since 2013)
- *Sorbonne Students Law Review* (since 2017)
- *Titre VII. Journal of the Conseil constitutionnel* (since 2018)
- *Cahiers de la recherche sur les droits fondamentaux* (since 2018)

RESEARCH PROJECTS

- PI of the GIP Justice (French Justice Ministry) research project “Responsabilité(s) des gouvernants face à la crise sanitaire. Étude franco-italienne des tensions entre responsabilité juridique et politique” (2022-2024) – Funding 35.175 euros
- Co-PI of the Alliance Joint Project “Comparing inside the Courts” with Jamal Greene (Columbia University) and David Law (University of Virginia) (2018-2022) – Funding 10.000 USD
- Member of the National Research Agency (ANR) Research Project « Neo- et Rétro-constitutionnalisme », directed by Professor Olivier Cayla (Ecole des Hautes Etudes en Sciences Sociales) (2012-2015)
- Member of the Research Project « Sanctions and Europeanization of Law », Essex University and

Paris Nanterre University (2009-2011)

- Coordinator of the Workshop « Bioethics: becoming a parent. New Rules about Adoption and In Vitro Fertilization », organized by Foundation Terra Nova (Think Tank) (2009-2010)

ORGANIZATION OF ACADEMIC EVENTS

- Roundtable on “Pandémies et états d’exception”, Université de Caen (December 2021)
- Roundtable on Adrienne Stone, *Open Minds. Academic freedom and freedom of speech in Australia* (December 2021), CRDFED Université de Caen & MIL Paris Créteil (2021 - Zoom)
- Roundtable on Tarun Khaitan, « Balancing Accountability and Effectiveness. A Case for Moderated Parliamentarism », SFPJ & Institut Villey (May 2021 - Zoom)
- International Conference “Réformes constitutionnelles et systèmes électoraux”, Paris Est Créteil University (December 2019)
- International Conference “The Law against the rule of law. Anti-liberal legal changes in democracies”, Sciences Po Paris (June 2019)
- Conference “Systèmes électoraux et démocratie au XXI siècle”, University of Caen Normandy Démocratie (2019)
- PhD students Seminar « Des ordres et du droit », Paris Nanterre University (2013)
- PhD students Seminar « Les usages de la tradition en droit », Paris Nanterre University (2012)
- PhD students Seminar « Pratiques et usages de l’interdisciplinarité », Paris Nanterre University (2010)

LANGUAGE PROFICIENCY

- **Italian:** mother tongue
- **French:** bilingual
- **English:** excellent (Cambridge Certificate in Advanced English – CAE)
- **Spanish:** intermediate (DELE nivel B1 – Instituto Cervantes Paris)